
 

 

EKONOMIKA 

Inflace znovu překvapila centrální banku. Ceny potravin jsou 
nejvyšší v historii 

Růst cen v Česku znovu zrychlil a jeho tempo je 

nyní největší od listopadu 2012. Meziroční míra 

inflace v únoru dosáhla už 2,5 procenta, a oproti 

lednu se tak zvýšila o 0,3 procentního bodu. 

Zároveň stejně jako v lednu překonala očekávání 

centrální banky. Ta ve své prognóze počítala s 

únorovou inflací na úrovni 2,1 procenta. Tempo 

růstu cen nad dvěma procenty je přitom základní 

podmínkou ČNB pro ukončení umělého oslabování 

koruny. 

Ekonomové s inflací na úrovni 2,5 procenta 

počítali. Stávající tempo růstu cen v Česku podle 

nich nasvědčuje tomu, že by centrální banka mohla s intervencemi přestat dříve než v polovině 

roku. Právě přelom prvního a druhého pololetí dosud bankovní rada ČNB označovala za 

nejpravděpodobnější termín "exitu". 

"Rostoucí inflační tlaky budou dle našeho názoru motivovat ČNB k dřívějšímu ukončení 

kurzového závazku, a to zkraje druhého čtvrtletí," řekl hlavní ekonom ING Bank Jakub Seidler. 

Za zrychlujícím růstem cen bylo v únoru především zdražení potravin a pohonných hmot. V 

případě potravin sehrála nejdůležitější roli neúroda zeleniny na jihu Evropy způsobená mrazivým 

počasím. Zelenina tak meziročně podražila o 17,3 procenta a ceny potravin jsou nyní podle 

ekonoma Komerční banky Viktora Zeisela nejvyšší v historii. Ceny pohonných hmot rostly 

zejména kvůli nízké srovnávací základně z minulého roku o 16,8 procenta. Tento vliv se ale podle 

ekonoma UniCredit Bank Patrika Rožumberského v únoru už vyčerpal. Růst cen se přesto podle 

Rožumberského jeví jako dlouhodobě udržitelný. "Nebylo by tedy pro nás velkým překvapením, 

pokud by již zhruba za měsíc ČNB intervenční režim opustila," uvedl. 

  Více na http://ihned.cz 
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Otázky a odpovědi: Veškeré vklady v bankách kvůli vysoké inflaci prodělávají 
Co bude s úrokovými sazbami na vkladech, půjdou kvůli rostoucí inflaci nahoru? 

Ne. Protože banky mají přebytek vkladů a volné peníze nemají samy kde zhodnocovat. Růst 

úroků na vkladech může nastat až když Česká národní banka zvýší své základní sazby, od kterých 

se odvíjejí úroky na vkladech v bankách. Prvním krokem k tomu může být ukončení intervencí, po 

kterém by zvýšení sazeb ČNB mohlo nastat. Analytici ale očekávají, že letos k ke zvýšení svých 

sazeb ČNB nepřistoupí. Výraznější růst sazeb na vkladech lze nejdřív příští, nejspíš však až 

přespříští rok. 

Porostou úrokové sazby na úvěrech – firemních a také na hypotékách? 

Bezprostředně ne. Ale obecně platí, že čím vyšší inflace, tím vyšší zájem si půjčovat, protože 

inflace část dluhu umaže. Růst poptávky po úvěrech některé banky mohou chtít využít k tomu, že 

úvěry zdraží. Analytici očekávají, že se růst poptávky po úvěrech z titulu vyšší inflace projeví spíše 

u domácností než u firem, takže by mohly zdražit spíše půjčky domácnostem a hypotéky než 

firemní půjčky.  

Domácnosti, které mají nějaké úspory, bude vyšší inflace víc motivovat k investicím do 

nemovitostí a do vybavení, které z nějakého důvodu odkládaly. Firemní půjčky jsou spojeny          

s investicemi do projektů, které se dlouhodobě připravují a samotný růst inflace se krátkodobě        

v rozhodnutí podnikatelů investovat neprojeví. 

Jak se projeví inflace na letošním reálném růstu mezd? 

Růst reálných mezd v letošním roce výrazně zpomalí. Podle odhadů České spořitelny sice díky 

napjatému trhu práce porostou nominální mzdy o zhruba pět procent, ale více než dvou procentní 

inflace značnou část ze mzdového růstu ukrojí. Dá se tedy čekat, že vyšší inflace se promítne do 

mzdových požadavků zaměstnanců, případně odborů, a to na podzim, kdy se budou vést jednání    

o zvyšování platů a mezd na další období. K silnému růstu nominálních mezd by však vzhledem    

k extrémně nízké nezaměstnanosti a nedostatku volných pracovních sil došlo i kdyby byla míra 

inflace nižší. 

Více na http://ihned.cz 

LIDÉ 

Monika Buřičová tiskovou mluvčí 
Poštovní spořitelny 

Na pozici tiskové mluvčí 

Poštovní spořitelny nastupuje 

od března Monika Buřičová. 

Ve funkci tak nahrazuje 

Martinu Slavíkovou, která z 

ČSOB odešla v prosinci 

minulého roku. Kromě 

komunikace Poštovní 

spořitelny bude mít Monika 

na starost i vybrané projekty skupiny ČSOB 

Monika Buřičová má více jak osm let 

zkušeností z oboru marketingových 

komunikací. Svoji kariéru začala v síťové PR 

agentuře Hill+Knowlton Strategies, kde 

pracovala na projektech pro mezinárodní          

i lokální klienty především z oblasti financí, 

IT, právních služeb či FMCG. Poté působila 

jako Senior Communications Manager ve 

fullservisové agentuře Comunica a od roku 

2014 i jako PR Manager v největší české 

public relations agentuře AMI 

Communications. V AMI měla na starosti 

komunikační projekty pro Českou pojišťovnu, 

Hypoteční banku či Raiffeisen stavební 

spořitelnu, kde mimo jiné startovala také CSR 

projekt Nadace Simony Krainové. 

Vystudovala Univerzitu Tomáše Bati ve 

Zlíně, obor Marketingové komunikace. 

Ve volných chvílích ráda sportuje či se 

věnuje hyperrealistické malbě a fotografování. 

TIPY 

K podílovým fondům přibývají 
digitální alternativy 

Podílové fondy se v Česku těší největší 

oblibě v historii. Lidé v nich na konci 

loňského roku měli uloženo 432 miliard 

korun, což je o 13 procent více než na konci 

roku 2015. Spolu s podílovými fondy roste       

i zájem o způsoby investování, které k nim 

tvoří alternativu. Jedná se například o peer-to-

peer půjčkové platformy, které na internetu 

propojují zájemce o půjčku s věřiteli, nebo     

o takzvaný equity crowdfunding, jenž na 

podobném principu obstarává prostředky 

firmám. 

Základní motivace, proč investovat přes 

platformy, jako je Zonky nebo Fundlift, je 

stejná jako u podílových fondů. Podle 

finančního poradce Vladimíra Weisse nabízejí 

vyšší zhodnocení než bankovní vklady. 

"Navíc ve většině případů člověk přesně ví, 

kam jeho peníze směřují. Převážně se také 

jedná o investování s příběhem − a to mají lidé 

rádi," popisuje Weiss další důvody, proč si 

(Pokračování na stránce 2) 
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někteří lidé internetové alternativy                  

k podílovým fondům oblíbili. 

Mezi další výhody patří podle Jana Tůmy    

z Institutu strategického investování při 

Fakultě financí a účetnictví Vysoké školy 

ekonomické v Praze (FFÚ VŠE) také nižší 

náklady ve srovnání s podílovými fondy          

a možnost investovat už od stovek korun. 

"Založení služby je rychlé a snadné, 

uživatelské rozhraní pak investorovi umožňuje 

sledovat výkonnost portfolia v reálném čase,   

a celé tak připomíná počítačovou hru," 

vyjmenovává další faktory advokátka 

advokátní kanceláře KPMG Legal Iva 

Baranová. 

Více na http://ihned.cz 

Kolik vydělal váš penzijní fond? 
Inflaci porazily jen tři z osmi, 
ukazuje první srovnání 

Fondy bývalého penzijního připojištění, dnes 

transformované fondy, ve kterých si na 

přilepšení k důchodu spoří bezmála čtyři 

miliony lidí, se loňskými výsledky moc chlubit 

nemohou. Od roku 2013 prakticky všechny       

s přehledem překonávaly inflaci – loni ale pět   

z osmi penzijních fondů svým klientům reálně 

nic nevydělalo. Nad inflací, která byla loni        

v průměru 0,7 procenta, zhodnotily peníze jen 

transformovaný fond Allianz, Axa a České 

pojišťovny. 

Ani jedna z osmi penzijních společností 

zatím sice výsledek svého transformovaného 

fondu nezveřejnila, výsledky se ale dají celkem 

přesně odhadnout z hospodářských výsledků 

jednotlivých penzijních fondů. Ty zveřejnila 

Asociace penzijních společností. V předchozích 

letech se přitom tento odhad od později 

oznámeného zhodnocení lišil minimálně – šlo   

o setiny procentního bodu. 

"Výhodu máme v tom, že vlastníme 

dluhopisy, které mají vysoké výnosy. K naší 

loňské výkonnosti pozitivně přispěly i výnosy  

z akciové složky, části portfolia zainvestované 

do korporátních dluhopisů a posílení 

amerického dolaru vůči koruně v druhé 

polovině roku," říká za loňského "vítěze" 

Allianz Petr Podolka, ředitel investic a treasury. 

Ke konci roku 2016 měli lidé v Česku 

uzavřeno celkem 4,536 milionu smluv             

s penzijními společnostmi, z toho čtyři 

miliony smluv byly k transformovaným 

fondům. Počet nově uzavřených smluv v roce 

2016 vzrostl meziročně o čtvrtinu na 195 508, 

i tak se celkový počet smluv snížil o více než 

dvě procenta meziročně. Stát loni poslal lidem 

na spoření na důchod 6,6 miliardy korun  

(+0,4 %), na jednu smlouvu přispěl průměrně 

za měsíc 127 korunami (+2,7 %). Průměrný 

měsíční příspěvek účastníka spoření v roce 

2016 byl 620 Kč (+3,7 %) -                             

v transformovaných to je 606 korun                 

a v účastnických 741 korun. 

 

Více na http://ihned.cz 

 

Ze tří velkých záložen se bankou stala jen jedna. Další dvě zatím 
couvly, k přeměně je přiměl zákon omezující jejich růst 

Ze tří velkých záložen, které na konci roku 2015 

požádaly ČNB o bankovní licenci, se bankou stala zatím 

jen Creditas. Zbylé dvě - Moravský peněžní ústav           

a Akcenta - Hospodářským novinám potvrdily, že svoji 

žádost stáhly. 

Akcenta svůj krok zdůvodnila tím, že potřebuje více 

času na dopracování vnitřních procesů a předpisů. Podle 

předsedy představenstva kampeličky Antona Halúsky 

musí Akcenta provést změny v této oblasti mimo jiné     

i na základě připomínek ČNB. 

Také Moravský peněžní ústav stáhl žádost o bankovní licenci na základě požadavků ČNB. 

Centrální banka po záložně chce, aby navýšila kapitál. Moravský peněžní ústav tvrdí, že je ČNB 

připraven vyhovět. "S ohledem na nemožnost prodloužení žádosti jsme zvolili její stažení, vyřešení 

požadavků a následné opětovné podání. Nyní intenzivně diskutujeme termín podání nové žádosti," 

uvedl ředitel marketingu Moravského peněžního ústavu Pavel Čihák. 

Také Akcenta chce žádost o bankovní licenci podat znovu. "Našim cílem je v licenčním řízení 

pokračovat a být v něm úspěšní. Jedná se však o velmi komplexní a náročný proces, čehož jsme si 

byli vědomi už při podání žádosti," uvedl Halúska. Termín, kdy by mohla Akcenta bankovní 

licenci získat, podle něj závisí na splnění dalších dílčích kroků. Reálně lze podle předsedy 

představenstva uvažovat o roku 2018. "Získání licence je pro nás prioritou a investujeme do toho 

veškerou energii celého našeho týmu," uvedl Halúska. 

Více na http://ihned.cz 

Provize mají nová pravidla, prodejci dostávají bonus za trpělivost 
Kolem životního pojištění bylo na vkus zástupců pojišťoven v minulých dvou letech až příliš 

živo. Produkt, který tvoří téměř 40 procent celkových tržeb tuzemských pojišťoven, byl v letech 

2015 a 2016 pod mediálním drobnohledem, protože v Poslanecké sněmovně probíhal boj               

o omezení provizí za prodej životních pojistek. 

Zákon o zprostředkovatelích, který loni vedl až k ostré hádce mezi ministrem financí Andrejem 

Babišem (ANO) a poslancem Ladislavem Šinclem (ČSSD), nakonec prošel v kompromisní verzi    

a platí od prosince loňského roku. Trh tak má za sebou první čtvrtrok fungování podle nových 

pravidel. 

Prodejci nyní dostávají provize během prvních pěti let od podpisu smlouvy s klientem a ve 

stejném čase také za tyto smlouvy de facto ručí. Když klient smlouvu vypoví dříve, prodejce musí 

část provize pojišťovně vrátit a ta pak peníze v případě investičního životního pojištění zčásti vrací 

klientovi na takzvaném odkupném. Dříve platilo, že prodejci takto svými provizemi ručili jen po 

dobu dvou let. 

Novinka má podle zákonodárců zabránit hlavně takzvanému přetáčení smluv, kdy prodejci po 

dvou letech přesvědčili klienta k ukončení staré a uzavření nové smlouvy. Zatímco prodejce tak 

získal další provizi, klient přišel o peníze, které měl přes pojištění investovat. 

Více na http://ihned.cz 

Operativní leasing využijete u aut i počítačů. Jeho obliba roste 
Fenoménem posledních let na trhu firemního úvěrování je operativní leasing. Jen za poslední tři 

roky narostl objem těchto kontraktů, které podepsaly leasingové firmy s podnikateli, o 85 procent. 

Celý úvěrový trh zaměřený na podnikatele během stejné doby přidal "pouze" 30 procent. 

Zatímco v roce 2014 objem operativního leasingu dělal 18,5 miliardy korun, v roce 2016 to už 

bylo 34,2 miliardy. Ukazují to statistiky České leasingové a finanční asociace, která sdružuje 

největší úvěrové firmy v zemi. Proč operativní leasing roste? "Je to dobrá forma financování pro 

věci, které nečiní bezprostřední hodnotu firmy a podnikatel je využívá jako podporu pro svoje 

podnikání. Typické je to u automobilů, kde se podnikatel nemusí starat třeba o údržbu," odpovídá 

Karel Havlíček, šéf Asociace malých a středních podniků a živnostníků ČR. 

Operativní leasing je v podstatě pronájem. Pořízená věc je po celou dobu trvání smlouvy 

i po jejím ukončení ve vlastnictví leasingové společnosti. "Předmět leasingu není evidován 

v aktivech společnosti − společnost realizuje své výnosy s nižším vázaným kapitálem, což 

pozitivně působí na hodnocení její výkonnosti," říká Pavlína Šiknerová, business development 

manager společnosti ČSOB Leasing.  

V posledních dvou letech se podle generálního ředitele společnosti LeasePlan Jaromíra Hájka 

stále více leasingových firem soustřeďuje na společnosti, které potřebují počet aut v řádu jednotek. 

"Spočítali jsme si, že v České republice jezdí zhruba 700 tisíc vozů, které jsou registrované 

na malé a střední podnikatele. Ale v režimu operativního leasingu je provozováno jen asi 20 tisíc 

z nich. Potenciál pro růst je tady evidentně veliký," říká Hájek.  

Více na http://ihned.cz 
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